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در طرح شورای شهر تهران برای حفاظت از خانه های تاریخی پایتخت پیشنهاد شد
انتخاب «شهردار» ویژه بافت تاریخی پایتخت

شرق: لایحه «سیاست گذاری و فرایند صدور پروانه مرمت، حفظ، احیا و تعیین کاربرد بناهای تاریخی و ارزشمند تهران» در صحن شورای شهر تهران 
بررســی شد و کلیات آن پس از اعمال اصلاحاتی به تصویب رســید. هرچند برخی از اعضا معتقد بودند توجه به خانه های میراثی نباید باعث آزار و 
مشکلات برای ساکنان بافت های تاریخی شــود. آنها معتقد بودند که محدودیت های ساخت در این محدوده ها باعث فرسودگی خانه های اطراف 
شــده و به گفته محمد آقامیری، میراث فرهنگی به اندازه کافی با برخی قوانین ناقص خصوصا در موضوع بافت فرسوده در حق مردم اجحاف کرده 
است. پرویز سروری هم معتقد بود که بافت تاریخی یک فرصت است درحالی که به تهدید تبدیل شده است. برای مثال در جماران، ساخت دو طبقه 
یا چهار طبقه نمی تواند تأثیری بر این بنا داشته باشد. باید کاری کنیم که مردم نسبت به بافت و بنای تاریخی احساس تنفر نداشته باشند؛ در مواردی 
می بینیم که بافت و بنای تاریخی نیز در یک بافت نابود شــده، از بین می رود. روز گذشته لایحه «سیاست گذاری و فرایند صدور پروانه مرمت، حفظ، 
احیا و تعیین کاربرد بناهای تاریخی و ارزشمند شهر تهران» و طرح «اصلاحیه مصوبه فرایند صدور پروانه مرمت، احیا و تعیین کاربرد بناهای تاریخی 

و ارزشمند شهر تهران» مورد  بحث و بررسی اعضای شورای شهر تهران قرار گرفت.

 ۸۳ خانه تاریخی در مالکیت شهرداری تهران
مهدی عباسی، رئیس کمیسیون شهرسازی شورای شهر تهران، در قرائت گزارش 
این کمیســیون عنوان کرد که بافت تاریخی شهر تهران یک بافت ارزشمند و هویت 
پایتخت محســوب می شــود؛ کما اینکه در مصوبــات قبلی هــم تکالیفی بر عهده 
شــهرداری تهران بوده است. مضافا بر اینکه یک قانون بالادستی در این حوزه نیز از 
سوی مجلس به تصویب رسیده است. بنابراین اشکالی که در این فرایند مورد توجه 
اســت، این اســت که صدور پروانه ها در برخی موارد با قوانین مطروحه ســازگاری 
نداشته و دچار مغایرت هایی می شــد که تعریف خدمات و مأموریت های فی مابین 
وزارت میراث و شــهرداری را در این بخش با مشکل روبه رو می کرد. بنابراین رویکرد 
این طرح بر اساس استفاده از پتانسیل های موجود شهر در افزایش سرانه گردشگری 
پایتخت است. او افزود: با سیاست گذاری هایی که در شورای سوم و چهارم به  وقوع 
پیوســت املاک ارزشــمندی خریداری شد و در اختیار شــهرداری تهران قرار گرفت 
و حتی نمونه هایی از این املاک به مرحله مرمت ســازی هم رســید. از این رو شــاید 
درحال حاضر شــهرداری تهران حدود ۸۳ بنای تاریخی را تملک و بازسازی کرده اما 
همچنان در بهره برداری با چالش  هایی هم مواجه هستیم که درصدد عملیاتی کردن 
اقدامات ویژه در  این  زمینه هســتیم. خوشــبختانه امروز با یک سری از تقاضاهایی از 
سوی شهروندان تهرانی مواجه هستیم که درصدد یا خریداری بافت تاریخی هستند 
یا بافت های موروثی را احیا کرده و در  نهایت متناســب با ظرفیت محلی کاربردی را 

تعریف می کنند که می تواند در دل آن خدمات گردشگری را نیز ارائه دهد.
عباســی با ذکر مثالی از یک بنای تاریخی در محله امامزاده یحیی(ع) تهران که 
با ورود بخش خصوصی این بنای مذکور به یک هتل تبدیل شــده و به ارائه خدمات 
گردشگری مشغول است، گفت: این اقدام در دل بافت تاریخی ما در دوره ای که این 
نوع بافت ها در زمره آســیب محسوب می شده امروز میزبان توریست هایی از سراسر 

جهان است.
جعفر شربیانی، عضو هیئت رئیسه شورای شهر تهران نیز با ذکر توضیحی درباره 
این لایحه عنوان کرد: پس از گذشت یک دوره بسیار طولانی از بی توجهی به بافت ها 
و ابنیه های تاریخی، تشــکیل  شــهرداری مجزا برای منطقه تاریخی حصار ناصری 
(بــازار بزرگ تهران) به جهت حفظ و نگهداری این بافت نکته بســیار حائز اهمیتی 
اســت. مضاف بر اینکه شهر تهران پس از دوره قاجار به عنوان پایتخت انتخاب شد 

و در دوره ناصــری گســترش یافت و همچنان به عنوان پایتخت ایران اســلامی و با 
این شــکل ظاهری پابرجاســت و یک تاریخ باســتانی در اطراف آن است. او افزود: 
در حال حاضــر آثــاری در منطقه ری وجود دارد که قدمت آن بیش از ۹ هزار ســال 
تخمین زده شــده و تاریخ آن با شــهرهای اولیه دنیا مطابقت داشته و مملو از آثار 
ملی اســت. از این رو با توجه به وجود ارزش جهانی این آثار در شــهر ری، باید نگاه 
ویــژه ای به منطقه ۲۰ شــهرداری تهران با وجود چنین قدمتــی انداخت و از حیث 
بودجه، اعتبارات و انجام پروژه های عمرانی با محوریت حوزه گردشگری و حفظ آثار 

باستانی توجه  قابل ملاحظه ای داشت.
ناصر امانی، عضو کمیسیون برنامه و بودجه شورا نیز در جریان بررسی این لایحه 
گفــت: در حال حاضر ما در تهران شــاهد وجود معضلات عدیــده ای هم در بخش 
بناهای تاریخی و میراثی شــهر تهران و هم در بافت های پیرامونی  آن هســتیم که 
عمدتا جزء بافت های فرســوده شــهری به شــمار می آیند که برای مثال در منطقه 
جوانمرد قصاب، مقبره ای به عنوان یک آثار میراثی به ثبت رسیده اما از همان زمان 
فریز شــده و با اعمال محدودیت های بســیار ویژه، هیچ اجازه ای برای ساخت وساز 
و توســعه در آن محدوده صادر نمی شــود و این موجب کم اســتقبالی شهروندان 
منطقه مذکور برای توســعه اســت. او با طرح ســؤالی عنوان کرد آیا این طرح قرار 
است موجبات تســهیلگری داشته باشــد یا اینکه این موارد همچنان به قوت خود 

باقی خواهد ماند؟
  وجود ۳۴۲ بنای ملی در تهران

مدیرکل معماری و ســاختمان شــهرداری تهران با بیان اینکه اگر شهرداری به 
بافت تاریخی توجهی نداشــته باشــد، ممکن است به بافت فرســوده افزوده شود، 
گفت: مصوبه ای در شــورای پنجم ابلاغ شــد که ایرادات متعددی داشت و ما فشار 
وارد کردیم که در شورا تصویب نشود، اما به تصویب رسید. فرمانداری در ۱۳ مرداد 
سال ۱۴۰۰ در سه بند ایرادات این مصوبه را به شهرداری ابلاغ کرد و با حذف ایرادات 
این مصوبه ابلاغ شــد. او افزود: حتی یک برنامه مرمت از این مصوبه خارج نشد. ما 
اصلاحیه لایحه صــدور پروانه مرمت در بافت تاریخی را تنظیم و لایحه تکمیلی را 
ارســال کردیم. این لایحه به طرح تبدیل شــد و معاونت در بافت تاریخی ورود پیدا 

کرد.
سلیمی با بیان اینکه بر اساس تأکید رئیس شورا در اصلاح ساختار ورود نکردیم، 

یادآور شــد: بســته های تشــویقی، تعامل فی مابین شــهرداری و میراث فرهنگی و 
اقدامات مد نظر باید پیش  بینی می شد که این موارد لحاظ شد.

او ادامــه داد: مناطــق درگیر با بافت تاریخــی ازجمله مناطــق ۱۱ و ۱۲ در این 
ســاختار قرار می گیرد. طرح ما با لایحه شورای شــهر در چهار بند اختلافاتی دارد. 
تأکید معاونت شهرسازی این بود که شهرداری ویژه بافت تاریخی منطبق با ساختار 
مجموعه باشد. امیدواریم بتوانیم فرایند صدور پروانه مرمت در بافت را صادر کنیم. 
سلیمی با تأکید بر اینکه ۳۴۲ بنای ملی در سطح شهر وجود دارد که ۸۳ بنا به میزان 
۳۰ درصد در اختیار شــهرداری تهران اســت، گفت: امیدواریم با تصویب این طرح، 

گردشگری نیز در بافت تاریخی تقویت شود.
احمد علوی رئیس کمیته گردشــگری شــورا نیز در ادامه با بیان اینکه متأسفانه 
دارندگان بناهای تاریخی در بوروکراسی اداری شهرداری و میراث فرهنگی بلاتکلیف 
هســتند، گفت: ما وظیفه داریم بافت تاریخــی را حفظ کنیم. باید برای دارندگان آن 
ویژگی هایی را در نظر بگیریم، وگرنه ممکن اســت همچون کســانی که درختان را 
تخریــب می کنند، به دنبال تخریــب بنا بروند. از این رو بهتر اســت برای کاهش این 
معضل، زمان بندی ســه ماهه درخصوص تعیین تکلیف این نوع بناها تعیین شــود. 
مصوبــات متعددی درخصوص املاک واجد ارزش، همچون خانه دکتر شــیبانی یا 
خانه شیخ فضل االله، در شورا داشتیم که پیشنهاد می شود در بندی، لازم الاجرا بودن 

مصوبات شورا به کمیته سیاست گذاری و کمیته فنی ابلاغ شود.
مهدی عباســی، رئیس کمیسیون شهرسازی شورای شــهر تهران، با بیان اینکه 
برخــی مقررات به نفع حفــظ بافت تاریخی تغییر می کند، گفت: بنده بشــخصه با 
تعریف ســاختار جدید مخالفم، اما منظور از شهرداری ویژه به طور خاص برای بازار 
اســت. پهنه بازار گسترده است و همچون ناحیه سه شــهرداری، در منطقه ۱۹ که 
تأکید داشــتیم باید شهرداری ویژه باشــد و به اعتبار و اختیار بیشتر نیاز دارد نیز باید 

روند مشابهی ایجاد شود.
آقامیری، رئیس کمیته عمران شــورا نیز با بیان اینکــه در مواردی بافت تاریخی 
رهاشــده در ســنگلج به محلی برای تجمع معتادان تبدیل شــده است، گفت: باید 
دقت کنیم با هماهنگی با میراث فرهنگی به مردم اجحاف نکنیم تا نتوانند نســبت 
به بازســازی منازل خود اقدام کنند. تا شــعاع زیادی از بناها و بافت تاریخی، مجوز 
ســاخت بیش از ارتفاع مشخصی داده نشده و منازل مردم به همین دلیل بازسازی 

نشده و فرسوده شده است.
او با بیان اینکه این لایحه کامل و قابل اجراست، گفت: باید مراقبت کنیم تا باری 
بــر دوش مردم نگذاریم و این تفســیر پیش نیاید که ما با میــراث هم افزایی کردیم؛ 
میراث فرهنگی بــه اندازه کافی با برخی قوانین ناقص خــود خصوصا در موضوع 
بافت فرسوده در حق مردم ظلم کرده است و ما نتوانستیم ضوابط را اصلاح کنیم.

پرویز ســروری، نایب رئیس شــورا، با بیان اینکه بافت تاریخی یک فرصت است  
در حالی که به تهدید تبدیل شده است، یادآور شد: در شهرهای مختلف این بافت به 
محدوده اطراف آسیب زده است. وی افزود: برای مثال در جماران، ساخت دو طبقه 
یا چهار طبقه نمی تواند تأثیری بر این بنا داشته باشد. باید کاری کنیم که مردم نسبت 
به بافت و بنای تاریخی احساس تنفر نداشته باشند. در مواردی می بینیم که بافت و 
بنای تاریخی نیز در یک بافت نابودشــده، از بین می رود. باید بافت را به یک فرصت 

برای کسانی تبدیل کنیم که در محدوده اطراف بافت تاریخی زندگی می کنند.
مهدی چمران، رئیس شورای شــهر تهران نیز با بیان اینکه میراث فرهنگی در 
صورت رهاشــدن به تدریج از بین می رود، گفت: اگر خانه های معمولی را هم رها 
کنیم، به بافت تاریخی یا مخروبه تبدیل می شوند. باید کاری کنیم که بافت فرهنگی 
برای صاحب آن درآمدزا باشــد. وی ادامه داد: پیشنهاد بنده این است که فهرست 
بافــت تاریخی و میراث فرهنگی داده شــود تا در نقشــه پیاده کنیــم. باید پروانه 
ساختمان یک ماهه صادر شود و چرا باید سه ماه منتظر باشیم که میراث فرهنگی 
تأیید بدهد؟ این وظیفه میراث فرهنگی است که فهرست بافت را به ما ارائه دهد.
چمران با بیان اینکه دولت و مســئولان شهری موظف هستند مصوبات شورا را 
اجرائی کنند، گفت: می توان به میراث فرهنگی شــش ماه فرصت داد تا فهرســت 
بناها و بافت تاریخی را به شــورا ارائه دهد و شــهرداری در ســامانه خود بارگذاری 
کند. اگر قرار بود اســتعلام صورت بگیرد، حداکثر فرصت باید یک ماه باشد. چرا باید 
اســتعلام چندین ماه طول بکشد؟ او با بیان اینکه در بسیاری از مناطق تهران شاهد 
وجود بافت های تاریخی متعدد هســتیم، اضافه کرد: عده ای از کشورهای دیگر در 
محله امامزاده یحیی ساکن هستند و هر اتاق را به چند نفر اجاره می دهند تا در آن 
زندگی کنند و این موضوع یک ناامنی ایجاد کرده اســت. مجموعه ای با اعتبار بیش 
از ۵۰۰ میلیارد تومانی برای احیای این منطقه اعلام آمادگی کرده و طرح خود را نیز 
به شهرداری ارائه داده، اما می بینیم ساکنان بومی آن منطقه کوچ کرده اند و اتباع در 
این محدوده ساکن هستند. این چه حسنی برای حفظ بافت تاریخی  است؟ چمران با 
بیان اینکه نباید تشکیلات جدایی ایجاد کرد و پیشنهاد بنده این است که ناحیه بازار 
به ناحیه ویژه تبدیل شــود، گفت: می توان برای بازار شهردار ویژه یا «شهردار بازار» 

تعیین کرد تا این محدوده را اداره کند.
 ترافیک رنج آور تهران

روز گذشــته در صحن علنی شورای شــهر به موضوع ترافیک سنگین تهران هم 
اشاره شــد. مهدی اقراریان، رئیس کمیته نظارت شــورا، وضعیت ترافیک تهران را 
بســیار رنج آور خوانده و متذکر شــد: ترافیک تهران تبدیل به مســئله ای شده است 
که دیگر ســاعت مشخصی نمی شناسد و جز در نیمه شــب، تقریبا در تمام ساعات 
در پایتخت شــاهد ترافیک در تمام مناطق هســتیم. ترافیک ابعاد مختلفی دارد که 
یکی از آنها مســئله حقوق عامه و حقوق شهروندی است. در ادوار گذشته مدیران 
مسئولیت هایی داشــتند که گاهی با ترک فعل هایشان سبب شده اند امروز تهران در 

شرایط بغرنجی قرار گیرد.
وی افــزود: میلیون ها لیتر بنزینی که با یارانه در اختیار شــهروندان قرار می گیرد، 
در این ترافیک سوخته و هوای شهری را که ما و فرزندانمان در آن نفس می کشیم، 
آلوده می کند. اینها مسائلی است که تهران با آنها مواجه است؛ بنابراین درخواست 
می شــود با توجه به افزایش تعداد ســفرها در روزهای پایان ســال، این مســئله با 
همــکاری پلیس راهور و معاونــت حمل ونقل و ترافیک مدیریت شــود تا حداقل 
شهروندان تهرانی در این ترافیک اعصاب خردکن و سرسام آور رنج کمتری را متحمل 

شوند.
اقراریان با تأکید بر اینکه حل مســئله ترافیک یک شبه امکان پذیر نیست و راهکار 
بلندمدت می طلبد، بیان کرد: مدیریت ترافیک در ســطح تهران برای روزهای پایانی 
ســال مسئله ای بسیار جدی اســت و ضرورت دارد در کنار قرارگاه هایی که امروز در 
شهرداری تهران وجود دارد، قرارگاهی نیز برای ترافیک تهران برای روزهای آخر سال 

در نظر گرفته شود تا شهروندان کمتر آزار ببینند.

گزارش

یک سرباز با شلیک به هم خدمتی های خود در آمادگاه ارتش
 در کرمان ۵ نفر را کشت

شلیک به هم قطارها
ســامان موحدی راد: غروب یکشــنبه اول بهمــن ۱۴۰۲ یک ســرباز در آمادگاه 
ارتش در باغین کرمان، با گشــودن آتش بــه روی هم خدمتی هایش، پنج نفر را 
کشــت. این سرباز سپس موفق به فرار شد و در نهایت چند ساعت بعد در زرند 
کرمان دســتگیر شد. این اولین  بار نیســت که چنین اتفاقی رخ می دهد و بنا بر 
اخبار رســمی، به طور متوسط سالانه شاهد چندین نمونه از اعمال خشونت در 
پادگان ها هستیم که برخی مانند مورد کنونی یا اتفاقی که سال گذشته در بوشهر 
رخ داد، به مرگ تعدادی ســرباز منجر شده است. امیر سرتیپ امیر غلامعلیان، 
فرمانده قرارگاه منطقه ای جنوب شــرق ارتش، در واکنش به اتفاق رخ داده به 
رســانه ها گفت: تیراندازی توسط یک ســرباز به هم رزمان خود در یک آمادگاه 
ارتش کرمان منجر به کشته شــدن پنج نفر از هم رزمان این ســرباز شد. ساعت 
۱۶:۳۵ عصر امروز (یکشنبه اول بهمن)، یکی از سربازان که در یکی از موقعیت های 
نظامی ارتش مشــغول پاســداری از یگان بوده، وارد آسایشگاه سربازان شده و 
بــا انگیزه ای که هنوز نامعلوم اســت، اقدام به تیراندازی به ســمت هم رزمان 

خود می کند.
اگرچه در سال های اخیر کمپین های فراوانی برای ساماندهی شرایط سربازی 
شکل گرفته اســت، اما همچنان این اتفاق به وقوع نپیوسته و بسیاری رخ دادن 
چنین خشونت هایی را به این مسئله نسبت می دهند. اما تا به نتیجه رسیدن این 

کمپین ها برای کاهش خشونت در پادگان ها چه می توان کرد؟
دکتر غلامرضا ترابی، روان پزشــک، درباره ریشه های رخ دادن چنین اتفاقاتی 
در دوران خدمــت ســربازی بــه «شــرق» می گویــد: از نظر مــن به عنوان یک 
متخصص روان  پزشــکی، بزرگ ترین مشکل خدمت ســربازی، اجباری بودن آن 
است. اجبار به تنهایی یک استرس برای فرد و خانواده خواهد بود. حذف قدرت 
تصمیم گیری و محدود کردن دامنه آزادی افراد، سطح تنش و فشار روانی را بالا 
می برد. محیط ســربازی به  علت انضباط بالا و تنش بین فردی مســتعد ایجاد و 

بروز خشونت است.
این روان پزشــک در پاسخ به پرسشــی درباره عوامل رخ دادن چنین حوادثی 
در دوران خدمت ســربازی هم می گوید: عوامل متعدد می توانند در خطر ابراز 
خشــونت در یک محیط نظامی نقش داشته باشــند. یکی از این موارد، جدایی 
از خانــواده و محیط حمایتی فرد  اســت. دوری و از دســت دادن حمایت های 
خانوادگی می تواند از نظر روانی برای گروهی از افراد غیرقابل تحمل باشــد. از 
سوی دیگر، در وضعیت فعلی بیشتر سربازان با مشکلات مالی دست و پنجه نرم 
می کنند. خدمت ســربازی به نوعی مانعی برای کسب درآمد محسوب می شود. 
بر کســی پوشــیده نیســت که درآمد پایین و وضعیت اقتصادی و اجتماعی بد، 
یکی مهم ترین عوامل بروز خشــونت اســت. یکی دیگر از مهم ترین عوامل بروز 
چنیــن خشــونت هایی، ذهنیت قرار گرفتــن در موقعیت های جنگــی و تجربه 
اســترس و آسیب های ناشــی از این ذهنیت است که می تواند منجر به افزایش 

پرخاشگری شود.
دکتر ترابی در ادامه به اختلال اســترس پس از آسیب (PTSD) نیز به عنوان 
یکی از عوامل بروز چنین حوادثی اشــاره می کند و می گوید: افرادی که حوادث 
 PTSD آسیب زا را در طول خدمت ســربازی تجربه کرده اند، ممکن است دچار
شــوند که می تواند منجر به تحریک پذیری و پرخاشــگری شدید شود. همچنین 
اســتقرار طولانی در محل خدمت می تواند به افزایش استرس کمک کند که به 

نوبه خود ممکن است منجر به سطوح بالاتری از پرخاشگری شود.
به گفته این روان پزشک، عوامل دیگری همچون «آموزش و محیط»، «عوامل 
روان شناسی شخص»، «ســوء مصرف مواد»، «مسائل رابطه ای» و «دسترسی به 
ســلاح» نیز می تواند از عوامل بروز چنین اتفاقاتی باشد. او در تشریح این موارد 
هم به «شــرق» می گوید: آموزش نظامی می تواند ســطحی از تنش را به عنوان 
ابــزاری برای بقــا و موفقیت در فرد نهادینه کند. از ســوی دیگــر، ویژگی های 
روان شــناختی فردی مانند تکانشــگری، تحمل کم ناامیدی و توانایی مدیریت 
ضعیف خشــم می تواند احتمال رفتار پرخاشــگرانه را افزایش دهد. یک نکته 
مهم دیگر ســوء مصرف الکل یا مواد مخدر است که می تواند قضاوت را مختل 
کنــد و احتمال رفتار پرخاشــگرانه را افزایش دهــد. همچنین چالش در روابط 
بین فردی در محیط خدمت ممکن اســت منجر به واکنش های خشــم شــدید 
شود. از سوی دیگر، دسترسی افراد به اسلحه و ابزار خشونت، یکی از مهم ترین 

عوامل خطر بروز خشونت است.
همه اینها نشــانگر این اســت افرادی که وارد محیط نظامی می شــوند باید 
به خوبی بررســی شوند و به صلاحیت حضورشــان در محیط نظامی رسیدگی 
شود. اما رویکرد کنونی، اعزام همه افراد به سربازی است و برای اخذ معافیت، 
فرد باید عدم توانایی خود را اثبات کند. این رویه باعث می شود بسیاری از افراد 
آســیب پذیر وارد محیط ســربازی شوند. این مهم ترین مشــکل سربازی اجباری 

است. سیاست گذاران بالاخره باید زمانی جلوی این موضوع را بگیرند.
توصیه های عملی

دکتــر ترابی در بخش پایانی گفت وگوی خود با «شــرق» چند توصیه عملی 
برای جلوگیری از بروز چنین خشونت ها را چنین بیان می کند:

نخســت اینکه خیلی از افراد به  خاطر ترس از عواقب معافیت از ســربازی، 
مشکلات سلامت روان خود را انکار می کنند؛ چرا که می ترسند در هنگام ازدواج، 
اشــتغال و حتی مهاجرت دچار مشکل شوند. مســئولان باید تدابیری بیندیشند 
تا این ترس به حداقل برســد. در واقع افراد باید مطمئن باشــند صرف معافیت 
روان  پزشکی از خدمت سربازی نمی تواند باعث از دست دادن حقوق اجتماعی 
ایشــان شود. ممکن است فردی به  خاطر مشــکل روان  پزشکی توان شرکت در 
خدمت ســربازی را نداشته باشــد، ولی بتواند به راحتی شــغل مد نظر خود را 
داشته باشد. مســئولان باید مطمئن شوند چنین محدودیت هایی وجود ندارد و 
این باید به اطلاع عموم هم برسد تا افراد بتوانند مسائل روانی خود را به راحتی 

قبل و حین خدمت خوداظهاری کنند.
در گام بعدی، همه افرادی که وارد خدمت ســربازی می شــوند باید از نظر 
ســلامت روان به  دقت بررسی و غربالگری شوند. لازم است که نیروهای مسلح 
با کمک انجمن های علمی روان  پزشــکی و گروه های آموزشی روان  پزشکی، این 

کار را به طور علمی انجام دهند.
ســومین قدم این است که پرسنل به اصطلاح کادری نیروهای مسلح نیز باید 
مرتب از نظر سلامت پایش شوند. همچنین این پرسنل باید آموزش های ویژه ای 
ببیننــد که بتوانند افراد در معرض خطر اطراف خود را شناســایی کنند و بدانند 
چه اقداماتی لازم اســت برایشــان انجام شــود. برایم پیش آمده که برای یک 
فرمانده پادگان نامه نوشــته ام و فرمانده محترم به خوبی شــرایط سرباز را درک 
کرده و خودش پیگیر مرخصی ســرباز با هدف ویزیت و معاینه توسط من شده 
اســت. این تعامل برای بیمار بســیار مفید بود. متأسفانه برعکس آن هم وجود 
دارد؛ گاهــی یک فرمانده مربوطه، بیمار را از مصرف دارو منع می کند. به نظرم 

این مشکلات با آموزش کم خواهد شد.
 به عنــوان توصیه پایانی باید گفت کمیســیون های تصمیم گیرنده برای دادن 
معافیت نباید ســخت گیری کنند و بهتر اســت با دیدن شواهد عینی با سربازان 
همکاری کنند. گاهی ســخت گیری و این احساس که فرد می خواهد کمیسیون 
را فریــب دهــد، منجر به اعزام فرد آســیب پذیر به خدمت می شــود. امیدوارم 
روزی خدمت ســربازی اجباری منسوخ شــود و این نگرش نیروی کار رایگان و 
ارزان، جای خود را به رویکرد اســتخدام نیــروی کار با انگیزه، دارای صلاحیت 
روانــی و حرفه ای بدهــد. اما تا آن زمان بهتر اســت به مــوارد حداقلی فوق 

توجه ویژه ای شود.
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